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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores diputades i senyors diputats,
començarem la sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si
es produeix qualque substitució. 

Passam a la deliberació de l'ordre del dia, relatiu al debat i
votació de les proposicions no de llei RGE núm. 5247/23 i
RGE núm. 5353/23. 

1) Proposició no de llei RGE núm. 5247/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a programa per
protegir el son i el descans de les persones ingressades, així
com del silenci als centres sanitaris.

Començam el debat de la Proposició no de llei RGE núm.
5247/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa
a programa per protegir el son i el descans de les persones
ingressades, així com del silenci als centres sanitaris.

Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari
Socialista, té la paraula el Sr. Carles Bona, per un temps de
cinc minuts. Quan vostè vulgui.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Avui som aquí per defensar una
proposició no de llei que cerca abordar un problema que
consideram que és de gran rellevància a l'entorn hospitalari,
com és la qualitat del son i el descans dels pacients, així com la
preservació del silenci als centres sanitaris. 

És innegable que la majoria dels pacients hospitalitzats
enfronten dificultats per descansar i dormir de forma adient
durant la seva estada a l'hospital, això és a causa de diversos
factors, incloent-hi el dolor i les nàusees associades a la seva
malaltia, així com a factors ambientals, com el renou constant
de timbres i alarmes, les interrupcions per procediments mèdics
nocturns, com la presa de temperatura o pressió arterial i altres
renous hospitalaris.

És important esmentar que existeixen més d'un centenar de
trastorns del son i és l’insomni el més prevalent, en afectar
entre un 20% i un 30% de la població, seguit de la síndrome de
les cames inquietes, que afecta un 5% de la població i l'apnea
del són, entre un 4% i un 5% de la població.

Tant si els pacients tenen trastorns del son previs con si no,
l'entorn hospitalari tendeix a ser disruptiu per a la qualitat del
son, dormir a un llit que no és el d’un mateix en una habitació
compartida i envoltat de renous i llums innecessàries,
contribueix al deteriorament del son dels pacients. 

El son, per tant, exerceix un paper crucial en l’alliberament
de substàncies químiques en el cervell que tenen un impacte en
tot l'organisme i afecten la percepció del dolor. Per exemple, en
el cas de l’apnea del son, el 25% dels pacients experimenten
maldecap crònic.

El son també actua com un analgèsic natural que pot ajudar
a controlar i reduir el dolor, però resulta irònic que l'entorn

hospitalari, on les persones sovint experimenten més dolor, no
sigui el lloc més adient per dormir a causa del renou constant. 

Estudis han demostrat que dormir menys de cinc hores al
dia augmenta el temps d’hospitalització, la probabilitat
d'infeccions a causa d’una disminució en les defenses i el risc
de problemes cardiovasculars; a més, una nit sense dormir
redueix la capacitat d'assimilar coneixements en un 40% i
dormir menys de sis hores al dia augmenta en un 34% el risc
cardiovascular.

El temps total de son està relacionat amb la recuperació de
la funció cognitiva en pacients amb dany cerebral traumàtic i
un somni reparador redueix significativament els episodis de
deliri, una desorientació comuna en pacients hospitalitzats,
especialment en els d’edat avançada. 

Totes aquestes conseqüències es basen en la cronobiologia,
que és la branca de la biologia que estudia els ritmes circadians,
el nostre rellotge biològic intern que regula funcions crítiques
com el comportament, els nivells hormonals, el son i la
temperatura corporal i el metabolisme. El nostre benestar es
veu afectat quan existeix un desajust temporal entre el nostre
entorn extern i el nostre rellotge intern, com ocorre en els casos
de desfasament horari per viatges internacionals, el que
coneixem com a jet lag.

A més dels beneficis per a la salut dels pacients, promoure
el son i el descans adient a l'entorn hospitalari també
augmentaria l'eficiència dels hospitals i la satisfacció dels
pacients, la qual cosa és igualment important.

Per tant, proposam les mesures següents, que són: instar el
Govern de les Illes Balears a implementar campanyes de
sensibilització a tot els hospitals de les Illes Balears, dirigides
tant a pacients hospitalitzats com als seus acompanyants i
personal d'atenció mèdica, amb la finalitat de protegir el son i
el descans de les persones ingressades, així com mantenir el
silenci en els centres sanitaris.

També consideram que és important la implementació de
mesures específiques en aquests hospitals, com la designació
d’hores sensibles per al descans dels pacients, ajustar les
interrupcions nocturnes, segons sigui possible, proporcionar
horaris adients per al trasllat dels pacients, educar sobre
l'impacte del renou a la salut en mantenir de forma adient les
instal·lacions i equips per minimitzar els renous, i promoure
pràctiques que redueixin els renous, com l'ús de llums tènues
durant les rondes nocturnes. 

Aquesta proposició no de llei, per tant, cerca millorar
significativament la qualitat del son i el benestar dels pacients
hospitalitzats de les Illes Balears, al mateix temps que
contribueix a una gestió més eficient de l'atenció mèdica als
hospitals i una major satisfacció dels pacients. I esperam que,
per tant, aquesta iniciativa tengui el suport de la resta de grups
parlamentaris.

Moltes gràcies.

(La Sra. Vicepresidenta substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. En torn de fixació de posicions, per part
del Grup Parlamentari VOX, té la paraula la Sra. Verdú, per un
temps de cinc minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies. Res a dir en contra d'aquesta proposta. Dubt que
qualque grup pugui estar-hi en contra, però igualment que amb
la moció que també plantegen vostès després d'aquesta, ens
sorgeixen un seguit de dubtes, perquè, essent aquesta una
moció tan social, tan lògica, tan senzilla i tan amable, per què
no l'han implantada vostès durant els 8 anys de govern que han
tengut? Què hi havia més prioritari que el descans dels
pacients? Sí, jo sé que tota la gestió sanitària és molt complexa,
els treballadors tenien i tenen les seves necessitats, les
infraestructures necessitaven i necessiten millores, falta de
personal, però el descans dels pacients no era prioritari, ni
important? Vostès han gestionat els hospitals i el sistema de
salut, amb tota la seva complexitat, i ara se'n recorden del
descans dels pacients?

Per descomptat que la votaran a favor, com no pot ser d'una
altra manera, però sense condescendència, i tenir clar i saber
que creiem que aquesta mesura s'hagués pogut dur amb
anterioritat perquè vostès tenien els mitjans, les
infraestructures, el personal i els doblers necessaris per
poder-la dur endavant. Però, bé, com diu el refrany: “Mai és
tard, si la dita és bona”.

Per tant, agraïm aquesta proposta i la votarem a favor.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies. Bé, he de dir que estic d'acord, que votarem
a favor de la PNL que presenta el Grup Socialista i,
bàsicament, la prioritat a l'any 2015 va ser recuperar els 5.000
treballadors que havia acomiadat el Govern de Bauzá, com a
prioritat.

I segona, Sra. Verdú, per sort la feina mai no s'acaba, vull
dir que crec que no és necessari haver de repetir a cada una de
les mocions i cada una de les vegades “que ho haguessin pogut
fer”, perquè, efectivament, férem unes coses, se’n varen deixar
d'altres, així com a l'any 2027 continuarà la vida, continuaran
les necessitats i continuarà la feina.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Moltes gràcies. Bé, òbviament, donam suport a aquesta
proposta que significa una millora qualitativa, sense cap tipus
de dubte, en les prestacions sanitàries.

I simplement jo estic d'acord amb la Sra. Carrió, cada
vegada que presentam, o que algú presenta una proposta, hem
de sentir “si s'havia o no s'havia deixat de fer”, i el que sorprèn
més és que el grup que contínuament fa aquest sainet no s’ha
atrevit a gestionar en aquesta legislatura. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula el Sr. Nadal, per un temps de cinc minuts.

EL SR. NADAL I BARCELÓ: 

Moltes gràcies. El correcte descans es tracta d'un factor
d'especial rellevància en l'estada dels pacients a l'hospital. Un
descans adequat a l'hospital afavoreix la correcta recuperació,
benestar i experiència general del pacient, el que provoca que
la seva estada es faci més suportable, així com també facilita
una cura més ràpida i més efectiva.

No obstant, normalment els hospitals es troben lluny de ser
llocs on els pacients descansin correctament a causa, entre
altres coses, de la contaminació acústica constant que es
produeix durant la nit, provocada per factors com alarmes
sonores, renou constant del personal, ja sigui parlar pels
passadissos o desplaçar equipament i maquinària hospitalària,
companys d'habitació que ronquen, entre d'altres. 

A part d’aquest factor de la contaminació acústica, també
n'influeixen altres, com poden ser que els llits d'hospitals són
incòmodes, les interrupcions durant la nit per controlar i
mesurar els signes vitals, com la temperatura i la tensió arterial,
extreure sang, canviar una via intravenosa o administrar
fàrmacs.

Els pacients sovint també pateixen prèviament d’insomni,
o simplement tenen dificultat per dormir fora del seu entorn
habitual i veuen com el fet de dormir fora de casa, incrementa
la seva problemàtica. 

A part d'això, també els pacients pateixen dolor i malestar,
derivat de la mateixa malaltia o de l'operació que se’ls ha
realitzat. I la falta de son pot provocar que aquest dolor sigui
més difícil de tolerar.

I també, a part d'això, és important comentar que un
hospital es tracta d'un entorn estressant i sumat a la preocupació
que pateixen els pacients sobre la malaltia que pateixen, pot
desembocar en episodis d'estrès o d'ansietat, la qual cosa
dificultaria encara més el seu correcte descans. 

Com bé s'ha esmentat, és substancial protegir de forma
adequada el son nocturn dels malalts, ja que es tracta d'un
element bàsic per a la correcta recuperació d'aquests, garantir
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una millor cura de les ferides, potenciar el sistema
immunològic i evitar conseqüències, com poden ser la fatiga,
la somnolència diürna excessiva, un rendiment cognitiu reduït,
la disminució de la funció immune, o el deliri, entre molts
d'altres. 

Per tant, crèiem que és de rellevància la prevenció d'aquest
fet en començar per dotar-lo de la importància que realment té,
parlar amb els pacients de forma individualitzada, per saber si
tenen problemes previs per conciliar el son, o si pel contrari els
problemes de son s’han derivat de la seva estada a l'hospital,
per tal de poder oferir-los un millor tracte i poder realitzar un
trasllat d'habitació si el seu company ronca, o si el renou de les
armes li resulta excessivament molest, així com d'administrar-li
fàrmacs en el cas d'ansietat o dolor. Tot això afavorirà la seva
recuperació, el que també serà beneficiós per a l'hospital, que
veurà millorada la seva reputació, per la millor atenció a
l'usuari, així com una reducció del període d'estança pel
pacient, el que provocarà que es puguin atendre més pacients. 

Per tot això, pensem que es tracta d'una mesura realment
beneficiosa i d'un tema que és important tractar, per la qual
cosa el nostre vot serà a favor.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Nadal. Per contradiccions per part del Grup
Socialista, té la paraula el Sr. Bona, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Vicepresidenta. Bé, jo a la portaveu de VOX
li diria que no sé si han llegit l'exposició de motius de la
proposició no de llei, i és que diu que a les Illes Balears ja
existeixen diferents experiències, implantades en aquests
darrers 8 anys, com la campanya de silenci a les àrees
d'urgències, hospitalització i consultes de l'Hospital de Son
Espases, el programa "Dorm bé", per facilitar el son i el
descans nocturn dels pacients ingressats a l'Hospital de Sant
Joan de Déu, i la campanya "SueñOn" als hospitals de Son
Llàtzer i Manacor, un projecte amb suport dels professionals
sanitaris amb l'objectiu de promoure el descans dels pacients
hospitalitzats, planificar les interrupcions nocturnes per part
dels professionals, per facilitar el descans dels pacients.

I el que consideram necessari en aquesta proposició no de
llei és generalitzar aquestes experiències a tots els hospitals de
les Illes Balears.

Demanen: per què no es va presentar aquesta iniciativa amb
anterioritat? I de fet és que es va presentar amb anterioritat i, de
fet, és una iniciativa de l’anterior legislatura que va decaure per
manca de temps de ser debatuda en aquesta comissió, abans de
la finalització del període de sessions. 

I amb referència a si l'objecte d'aquesta proposició no de
llei va ser o no una prioritat, més enllà de les experiències pilot
esmentades a l'exposició de motius a les quals m'acab de
referir, per tant, sí que ho va ser. I el que ha esmentat també la

Sra. Carrió, que les primeres prioritats van ser, no només
recuperar, sinó també ampliar els professionals sanitaris, en
tenim 5.000 més que el 2015, també va ser obrir els centres de
salut els horabaixes i després d'una darrera legislatura, no sé si
ho recorden, que hi va haver una pandèmia mundial, o si, com
moltes altres coses, també la neguen.

De totes maneres, agraïm el suport de tots els grups
parlamentaris i estam contents que es pugui aprovar per
unanimitat.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Acabat el debat, passam a votar la proposició no de llei
RGE núm. 5247/2023.

Vots a favor? Unanimitat.

En conseqüència, queda aprovada la proposició no de llei
RGE núm. 5247/23, relativa al programa per protegir el son i
el descans de les persones ingressades, així com del silenci a
centres sanitaris.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Continua la sessió.

2) Proposició no de llei RGE núm. 5353/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a la instal·lació
de canviadors per a nadons als banys dels hospitals i la
creació d'espais per a la lactància materna als centres de
salut i hospitals de les Illes Balears.

Passam al debat de la Proposició no de llei RGE núm.
5353/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa
a la instal·lació de canviadors per a nadons als banys dels
hospitals i la creació d'espais per a la lactància materna als
centres de salut i hospitals de les Illes Balears.

Per a la seva defensa pel Grup Parlamentari Socialista, té la
paraula la Sra. Irantzu Fernández. Quan vostè vulgui.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, presidenta, bona tarda, senyors diputats i senyores
diputades. A l'àmbit sanitari cada detall compte per tal que les
persones que l'utilitzen siguin ateses d'acord amb els criteris de
qualitat esperables. Són múltiples els esforços que es duen a
terme per part dels professionals per millorar any rere any les
experiències de pacients i familiars al Servei de Salut de les
Illes Balears, un dels exemples d'aquesta millora contínua és el
Pla d'humanització a l'àmbit de la salut 2022-2027. L'objectiu
general d’aquest pla és millorar la salut i l'experiència de la
població atesa al Servei de Salut de les Illes Balears per mitjà
d'una assistència humanitzada. El pla s'estructura en sis grans
línies estratègiques.
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De la mateixa manera, també existeix un pla
d'infraestructures amb una dotació en la seva segona fase de
més de 300 milions d'euros. Aquest pla no només inclou la
construcció de noves infraestructures, sinó la renovació de les
actuals seguint criteris que fomentin la humanització del seu
entorn.

Aquesta humanització, tal com recullen les línies
estratègiques del pla esmentat, ha de passar també per afavorir
l'accés a centres de salut i hospitals de mares, pares i infants i
assegurar el benestar de l’infant durant el temps que hagin de
passar per una visita o hospitalització, sigui seva o dels seus
progenitors.

Ara mateix, els centres de salut de les nostres illes solen
disposar de canviadors als banys més propers a les consultes
destinades a pediatria. En canvi, als hospitals no es produeix
sempre la mateixa situació, ja que els infants poden ser atesos
a consultes identificades com a pediàtriques, però també a
altres que no ho són, els serveis de radiologia o qualsevol altre
al qual acompanyin mares i pares.

És imprescindible que s'instal·lin canviadors a totes les
zones assistencials i començar per les que són més
freqüentment visitades pels infants i seguir per la resta de
consultes, radiologia i planta. 

Aquests canviadors s'han de ubicar als banys d’ambdós
sexes o, si no hi ha espai, al de les persones amb discapacitat,
sempre que aquest sigui unisex.

Per altra banda, continuant amb aquest esperit de fomentar
els espais i ambients saludables i assegurar el tracte amable als
usuaris i treballadors, s'han de continuar impulsant iniciatives
que afavoreixin l’alletament als entorns sanitaris. La lactància
materna és una conducta saludable que beneficia les mares que
la duen a terme, els infants que la reben i la societat en conjunt
i també el nostre planeta. 

Per aquest motiu, les administracions públiques tenen la
responsabilitat d'impulsar-la, sempre i tenir en compte que ha
de ser una decisió voluntària i adaptada a les circumstàncies de
la mare.

Segons l'Organització Mundial de la Salut, la llet materna
és l’aliment ideal per als lactants, és segura i neta, i conté
anticossos que protegeixen de moltes malalties pròpies de la
infància. A més a més, subministra tota l’energia i nutrients que
una criatura necessita durant els primers mesos de vida i
continua aportant-la fins a la meitat o més de les necessitats
nutricionals d’un nen durant la segona meitat del primer any i
fins a un terç durant el segon any.

A les Illes Balears hem estat capdavanters en la posada en
marxa d'iniciatives per impulsar la lactància materna a entorns
sanitaris, especialment en els centres de salut, les unitats
d’hospitalització neonatals i en les puerperals. 

Són diversos els hospitals públics adherits a la iniciativa per
a la humanització de l'assistència al naixement i a la lactància,
un programa conjunt altament exigent de l'OMS i UNICEF. 

Entre els factors que dificulten la lactància materna són
destacables la manca d'espais fora de la mateixa casa per poder
alletar i la incorporació a la feina de les mares després del
permís de maternitat.  Així doncs, i atenent al fet que els
hospitals i centres de salut tenen un rol fonamental en la
promoció de la salut, resulta imprescindible assegurar que les
mares disposin d'espais tranquils i còmodes on puguin alletar
els seus infants, també als espais hospitalaris i, especialment,
però no únicament, a les zones de consulta de pediatria.

Aquests espais han de servir també per facilitar l’alletament
dels fills de les treballadores del Servei de Salut.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Fernández. S'ha presentat, per part del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, l'esmena RGE núm. 6448/23.
Per a la defensa d'aquesta esmena té la paraula la diputada Sra.
Carrió. Quan vostè vulgui.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, presidenta. Només era per reforçar el que ja es diu
a l'exposició de motius, però que quedàs en els punts d'acord
per reforçar aquesta idea, jo supòs que hi estareu d'acord, que
els canviadors s'instal·lin als banys dels dos sexes, o em sembla
bé la proposta dels banys de les persones amb discapacitat, més
que res per facilitar la pràctica de la corresponsabilitat. 

Gràcies. I estic a favor de la PNL, li donarem suport. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Supòs que s'accepta aquesta esmena...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

 Per part del Grup Parlamentari Mixt, té la paraula la Sra.
Gómez, per un temps de cinc minuts.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Per part del Grup Parlamentari Popular, té la paraula la Sra.
Borrás, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta, bona tarda, diputats i diputades. Avui
ens trobam davant una PNL que crec que és la darrera ja
presentada a l’anterior legislatura, juntament amb l’anterior del
son, i també amb la de formació i autocura dels professionals
i del Pla d'humanització. Totes tres les hem vistes ara i estaven
presentades a l'altra legislatura, com ha dit el Sr. Carles Bona,
l’altre dia no va quedar molt clar que la del pla de formació i
humanització... de formació en inmunització s'hagués presentat
a l'anterior legislatura, però sí que es va fer.

Aquesta en concret que veiem ara es va presentar... o
Unides Podem se'n va fer ressò i ho va fer als mitjans, com si
l'haguessin presentada ells, però en realitat l'havien presentada
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tots tres, hi estaven contemplats els tres grups parlamentaris en
aquesta PNL.

Tracta d’espais per posar canviadors i per alletar els infants
i a l'exposició de motius ens parla d'un pla d'infraestructures i
d'un pla d'humanització, i aquests tres aspectes que s'han
presentat a una PNL no estaven ben contemplats en aquest pla
d'humanització. 

Hem de dir que el Partit Popular està a favor de l’alletament
matern, perquè la lactància materna contribueix a la disminució
de la mortalitat i de la morbilitat materna, tant materna com
infantil; proporciona importants beneficis per a les famílies, per
al sistema sanitari, per al medi ambient i per a la societat en
general. I nosaltres, des de sempre, s'han editat, quan el Partit
Popular ha governat, guies de lactància, en alguna hi he pogut
participar, que sempre s'han fet ressò tant de l’OMS com
d'UNICEF que deien que recomanaven la lactància materna
com a primera opció, sempre tenint en compte que hem de
deixar a la dona amb informació, però que pugui triar sempre,
des de la llibertat i des de la informació pugui triar quina és la
alimentació que vol donar a l’infant, sobretot crec que sense
culpabilitzar-la, que crec que és molt important. 

Jo demanaria al Partit Socialista a veure si ens accepta 
afegir-hi una frase a cadascuna de les coses i és “sempre que
sigui possible”, “Sempre que sigui possible tenir un espai per
alletar”, o sigui, per poder fer lactància materna i “sempre que
sigui possible poder posar canviadors”.

Perquè dels canviadors també en podem parlam, també
creiem que és molt important posar canviadors i posar-los als
banys tant del sexe femení com del sexe masculí i posar-los, si
no, al bany de discapacitat, però l'esquerra sempre és igual: haz
lo que yo digo, pero no hagas lo que yo hago, sempre. 

Fins ara jo... els promet que durant un any i mig de la
darrera legislatura, cada dia, cada dia, en aquesta comissió, en
el ple, en aquesta comissió, he hagut de sentir el que passava el
2015, del 2011 al 2015, la quantitat de professionals, que no és
cert que acomiadàrem, però, bé, ho he hagut de sentir, i ara
resulta que no podem dir que en vuit anys no han fet el que
havien de fer.

I, miri, una cosa si vàrem fer, una de les esmenes als
pressuposts de l'any 2019 va ser que posassin canviadors per a
nins discapacitats, han passat quatre anys i no se n'ha posat ni
un, i era una petició de la família, i això sí que ho haguessin
pogut fer. Com sempre, la izquierda: haz lo que yo digo, pero
no lo que yo hago, això sí que ho teniu molt clar. I ho he de dir,
perquè no pot ser que ara digueu: ja han passat aquests vuit
anys; no, han estat vuit anys governant i hi ha hagut coses que
no s'han fet.

I es faran, és clar que sí que es faran, i es posaran
canviadors, sempre que sigui possible, perquè avui en dia han
de saber, i aquí hi ha una persona que ha tengut responsabilitats
a l'anterior govern, i ha de saber que hi ha 58 centres de salut
i hi ha molts de centres de salut en què els residents no tenen
espai per passar consulta, i que la infermeria i els residents han
de compartir espai.

Per tant, si no hi ha espais, serà molt difícil que posem
canviadors i molt difícil que es posin sales d'alletament matern,
entre altres coses, perquè crec que no és el lloc més adequat un
hospital, si no és estrictament necessari, que sigui per alletar un
infant, perquè han de saber que en els hospitals i en els centres
de salut hi ha contaminació, que no és molt beneficiosa per als
infants. Per tant, si no queda més remei que facin lactància,
però si ha un altre lloc, seria molt millor.

De totes formes, si ens hi deixen posar aquesta esmena de
“sempre que sigui possible”, els ho agrairíem, si no, tanmateix
hi votarem a favor.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Procedeix ara la suspensió de la sessió per un temps de deu
minuts, per la qual cosa es demana al grup proposant, si vol una
suspensió de la sessió o si podem continuar.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Podem continuar, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Per fixar la posició i assenyalar si accepta les esmenes, té la
paraula la diputada Sra. Fernández, del Grup Parlamentari
Socialista, per un temps de cinc minuts. Quan vostè vulgui.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta. Quant a les esmenes que ha
presentat la Sra. Carrió, hi estic totalment d'acord, ja veu que
és l'esperit de la PNL, la corresponsabilitat és molt important
i ja ens trobam a la societat i a la vida diària que tots els
canviadors, en general, es troben als banys de dones, la qual
cosa eximeix d’aquesta responsabilitat molts de pares que
diuen: és que jo no entraré aquí, que em fa vergonya, per
canviar. N’hi ha alguns que sí que ho fan, però és molt
important seguir, l'ideal seria també que no estiguessin en els
discapacitats, que sempre que es pugui siguin als dos banys, per
la mateixa qüestió que moltes vegades el bany de discapacitats
també és el bany de dones, que això també ens passa moltes
vegades en el dia a dia. 

Sobre els temes que ha comentat la Sra. Borrás, és ver que
aquesta PNL, que no és exactament la mateixa, però aquesta és
més completa, la vam presentar al final de la legislatura
passada, juntament amb la Sra. Martín, de Podemos, són
aquestes PNL que surten de les vivències que tenien els
diputats també dia a dia, i, com vostè recordarà, la Sra. Martín
i jo vàrem ser mares amb pocs mesos de diferència, i vàrem
presentar aquesta PNL perquè vàrem trobar que feia falta.

Diu vostè que un hospital, un centre de salut, no és el lloc
ideal per alletar un bebè, però és que els bebès mengen cada
dues hores, si tu estàs hospitalitzada, si tu has d'anar a una
consulta, és que això no es tria i quan has d’alletar has d’alletar,
i si et trobes un espai, que no ha de ser una sala, vostè deia: no
sempre es podrà fer una sana. No, jo, per això mateix, no parla
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a la PNL de fer una sala, sinó un espai que sigui adient; moltes
vegades posar un parell de coixins a una sala d'espera és
suficient perquè la mare se senti més còmoda i pugui alletar
aquest bebè.

Sobre el tema de posar al final de la PNL “sempre que sigui
possible”, ho sento, però no puc estar-hi d'acord, perquè posar
canviadors, si li demanam que ho faci un bar, un restaurant,
posar un canviador és molt fàcil, ocupa molt poc espai i sempre
és viable; si un centre de salut té un bany de discapacitats, i l’ha
de tenir per llei, allà pot haver-hi un canviador sense cap
problema.

I el que deia, els espais de lactància no tenen perquè ser
sales, sinó espais que siguin adients, que tinguin un enllumenat
correcte i que tinguin una mica de comoditat, encara que sigui
una cadira una mica més tova per poder alletar l'infant.

Sobre el tema de la culpabilització de la dona, està clar que
no és l'esperit d'aquesta PNL, de fet també ho dic a l'exposició
de motius, que sempre s’ha de tenir en compte la decisió
voluntària i adaptada a les circumstàncies de la mare, i crec que
així es fa ara mateix en el Servei de Salut, que, quan fa les
classes de preparació del part, et donen tota la informació
necessària perquè, si vols, puguis alletar, però, claríssimament,
si no pots o no vols, no ho facis.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte, idò, acabat el debat, passam a la votació de la
Proposició no de llei RGE núm. 5353/23, amb l'esmena
incorporada ja directament dins la PNL.

Vots a favor?

Queda aprovada per unanimitat.

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 5353/23, relativa a instal·lació de canviadors per a
nadons als banys dels hospitals i la creació dels espais per a la
lactància materna als centres de salut i hospitals de les Illes
Balears.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.

Moltes gràcies.
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